
 ارکسترســمفونی صدا وســیما یکی از ارکســترهای 
شــاخص این ســازمان اســت که طی این ســال ها 
بــا  وهمچنیــن  برگزارکــرده  مختلفــی  اجراهــای 
خواننــدگان وهنرمندان بســیاری همکاری داشــته 
است. آرش امینی رهبراین ارکستراست و طی این 
دوسال که بیماری کرونا اغلب برنامه های فرهنگی 
وهنری را تعطیل کــرده بود تمرینــات خوبی با این 
ارکستر داشته است که دراین خصوص به گفت وگو 

نشستیم و درادامه می خوانید.

ë  طی این دو سال ارکسترسمفونی صدا و سیما چه
فعالیت هایی داشته است؟

 تقریبــاً از اســفندماه ســال 98 بــه دلیــل کرونا 
فعالیت اغلب ارکســترهای کشور متوقف شد، اما 
در همیــن مدت زمــان ارکسترســمفونیک صدا و 
ســیما همچنان به فعالیت های خــود ادامه داد و 
نوازنده های ارکستر به دو شیوه مجازی و حضوری 
تمرینات شــان را ادامــه دادنــد. البتــه  در بخــش 
حضــوری بویژه در فصل تابســتان ســازهای بادی 
در فضای باز ســازمان و ســازهای زهــی در فضای 
جداگانــه بــا رعایــت فاصله گذاری هــای فیزیکــی 
تمریــن کردند. اگرچــه در این مدت زمــان اجرای 
زنده نداشتیم اما فرصتی به وجود آمد تا تعدادی 
آلبــوم ضبط کنیــم. اولین آلبوم »پوئم ســمفونی 
سرباز« نام داشت با آهنگسازی آرمان مهربان که 
این مجموعه به یاد سردار شهید قاسم سلیمانی 
ساخته شده و شامل شش موومان )قطعه( است 
با اشــعاری از ســروده های علی محمــد مؤدب که 
رهبــری آن را برعهــده داشــتم و اواســط آذرمــاه 
ســال 99 ضبــط آن را شــروع کردیــم و همزمان با 
اولین ســالگرد سردار شــهید طی مراسمی منتشر 
شــد. بعــد از آن موســیقی کلاســیک یا موســیقی 
ایرانــی ضبط شــد مانند قطعه »ایران« اثر اســتاد 
لوریــس چکناواریــان و همچنیــن یک اثــر از آقای 
بهــزاد عبدی با عنوان »قاب عشــق« که برای کادر 
درمان کشور ساخته و با ارکستر صدا و سیما ضبط 
شــد. در این مدت زمان همچنین آلبــوم »اروند« 
اثر زیبا و تأثیرگذار ســاخته امیرحسین سمیعی را 
ضبط کردیم که مربوط به عملیات کربلا و شهدای 
غواص اســت. البته دی ماه امســال برنامــه ای در 
تالار وحدت داشــتیم و در حضور خانواده محترم 
سردار شهید قاسم سلیمانی و آقای دکتر قالیباف 
رئیس محترم مجلس شورای اسلامی و همچنین 
جناب آقای جبلی رئیس محترم ســازمان صدا و 
سیما با منتخبی از این آلبوم ها روی صحنه رفتیم.

ë  فرصت دیگــری به وجــود آمد تا این ارکســتر بار
دیگر در جشنواره موسیقی فجر حضور داشته باشد، 

در این باره کمی توضیح دهید.
ارکســتر صدا و ســیما ســال 98 هم در مراسم 

افتتاحیه جشــنواره موســیقی فجر حضور داشت 
کــه اجراهایــی شــامل کنســرتو ویولــن بتهــوون و 
همچنین سمفونی 8 او به مناسبت 250 سالگی 
این آهنگســاز بزرگ با حضور گراف مورژا نوازنده 
شــناخته شــده کشــور روســیه روی صحنــه رفت. 
همچنیــن قطعــه »تشــییع پیکــر ســهراب« اثــر 
لوریــس چکناواریــان و قطعــه »نیایش یــزدان« 
حشمت ســنجری که محتوایی ملی دارد به اجرا 
درآمــد. اما درســال 99 چون جشــنواره به شــکل 
مجازی برگزار شــد در چهارچــوب برنامه ریزی و 
تصمیم گیری های ارکستر به این نتیجه رسیدیم 
که در این دوره از جشــنواره شرکت و اجرا نداشته 
باشــیم چرا که کنســرت مجــازی در ســلیقه کادر 
مدیریتــی و خــود مــن نبــود. امــا امســال هــم در 
جشنواره سی و هفتم موسیقی فجر حضور و اجرا 
داشــتیم و بــا توجه بــه موضوعیت جشــنواره که 
همزمان با ایام دهه فجر انقلاب اســلامی است، 
اجراهایمــان در دو بخش بود که بخش نخســت 
آن موسیقی کلاسیک شــامل اجرای سرناد برای 

ســازهای بادی، ویلنسل و کنترباس اثر دورژاک و 
سوییت برای سازهای زهی اثر نیلسن. در انتهای 
بخش کلاسیک والس تریست اثر سیبلیوس اجرا 
خواهد شد. هدف ما این بوده آثاری اجرا کنیم که 
تکراری نباشــد و مخاطب بــا بخش های دیگری 
از ادبیات موســیقی کلاســیک آشنا شــود. بخش 
اصلی اجرای ما، موســیقی با فضای متناســب با 
جشــنواره بود. در این قســمت یک سرود خاطره 
انگیــز و اثــری بــا شــکوه و زیبا بــا عنــوان »آهنگ 
پیــروزی« ســاخته همایــون رحیمیان بــه همراه 
گــروه کــر ارکســتر بــه رهبــری رازمیــک اوحانیان 
اجــرا شــد و در ادامه ایــن برنامه آلبوم »ســرباز« 
اثــر آرمــان مهربان بــر اســاس نگاهی بــه دوران 
مبارزات ســردار شــهید ســلیمانی را اجرا کردیم. 
پوئم ســمفونی »سرباز« در شش موومان شامل: 
»ســرباز«، »میهن«، »پیکار«، »پــدر«، »الله اکبر« 
و »فتح« تصنیف شــده است و با روایتی زیبا و به 
زبان موســیقی عشق سردار به میهن و همچنین 
سولیســت  می کشــد.  تصویــر  بــه  را  مبارزاتــش 
کنسرت ارکستر سمفونی صدا و سیما امیرحسین 
ســمیعی بود و گروه کر بزرگ ســازمان به رهبری 
رازمیــک اوحانیــان در تمــام بخش هــای این اثر 
همراه ارکســتربود. همان طور که اشاره شد شعر 
ایــن آلبــوم از آقــای محمدعلی مؤدب اســت که 
شــعر قــوی و تأثیرگذاری اســت. آرمــان مهربان 
آهنگســاز این آلبوم هم با شــناختی که از ارکستر 
و موســیقی کلاســیک دارد بســیار ارکستراســیون 
قوی و منسجم و خوبی نوشته و خصوصیات این 
کارها در درجه نخســت این است که وقتی عنوان 
آن را ملــی یا فراملی می گذاریم این آثار به دلیل 
چهارچوب هــای اســتاندارد و حرفــه ای کــه دارد 
می تواند با یک ارکســتر خارجی در خارج از ایران 
هم اجرا شــود، ناگفته نماند کارهای پیشــنهادی 
برای ارکسترســمفونیک بســیار بوده امــا پیش از 
انتخاب آثار، پارتیتورها بررســی می شــوند و نگاه 
آهنگساز و الِمان های آثار استاندارد و این چنینی 

را مورد توجه قرار می دهیم.
ë  سمفونی هایی که به آثار ملی و میهنی اختصاص

دارد باید دارای چه ویژگی هایی باشد؟
در انتخــاب و ســاخت چنیــن آثاری نیاز اســت 
دقت نظــر و تحقیق و بررســی های جدی صورت 
بگیرد و نباید با هر شعر یا ملودی دست به ساخت 
آثــاری با عنوان ملــی و میهنی زد و بــا برنامه های 
کامپیوتری و شــعرهای سســت تولید محتــوا کرد. 
آثــاری کــه بــا چهارچــوب خــاص و تعریف شــده 
تولید می شــوند ماندگاری خود را خواهند داشــت 
مانند آلبوم »ســرباز« که بســیار استقبال شد و این 
نــوع کارها در طول زمان خود را معرفی می کنند و 

ماندگار خواهند بود.

سابقه تأســیس ارکسترســمفونیک تهران که از بزرگترین و 
قدیمی ترین ارکســترهای ایران اســت به ســال های بســیار 
قبل برمی گردد و نخســتین اجرای آن  ســال ۱۳۱۲ با رهبری 
غلامحســین مین باشــیان بود و بعد از آن رهبران بسیاری 
با این ارکســتر به روی صحنه رفتند اما بــا وجود قدمت  آن 
طی این ســال ها فراز و نشــیب های بســیاری را تجربه کرده 
و حتی مدت زمانی تعطیل شــد تــا آنکه در دولــت قبل بار 
دیگر احیــا گردید و برنامه هــای خود را از ســرگرفت اما این 
ارکســترهمچنان از اتفاقات روزگار درامان نماند و طی این 
دوسال که کرونا اغلب فعالیت های فرهنگی را متوقف کرده 
بود اجراهای این ارکســتر هم تعطیل شــد تا آنکه سرانجام 
فرصتی پیش آمد تا بعد از مدت ها با رهبری نصیرحیدریان 
روی صحنه برود، اجرایی که بهمن ماه امســال به مدت سه 
شــب برگزار شــد .با حیدریــان درخصــوص فعالیت این 
ارکستر گفت و گو کردیم ) البته قبل از مبتلاشدن او به کرونا( 

که درادامه می خوانید.

ë  ابتدا درخصــوص فعالیت های تازه ارکسترســمفونیک
تهران کمی توضیح دهید؟

طی مدت زمان تقریباً دوسال که کنسرت های موسیقی 
تعطیــل یــا اجراهای شــان متوقف شــده بــود، ســرانجام 
ارکسترســمفونیک تهران پس از مدت ها دوری ازصحنه، 
نخســتین اجــرای خــود را برگزار کــرد؛ اجرایی کــه به دلیل 
استقبال خوب مخاطبان به مدت 3شب در تاریخ های 6، 
7، 8 بهمن ماه 1400 با حضور علاقه مندانش روی صحنه 
رفت. از این مسأله بسیارخرسندم به طوری که تقاضا شد 
این برنامه در قالب جشنواره موسیقی فجر هم اجرا شود 
و مخاطبان بسیاری علاقه مند به تمدید این برنامه بودند. 
امــا لازم بــه ذکر اســت در برنامه ای که در قالب جشــنواره 
داشتیم به  دلیل شیوع ســویه اُمیکرون تصمیم برآن شد 
قطعات را تغییــر بدهیم زیرا نوازنده های ســازهای بادی 
باید حتماً از ماسک استفاده کنند. به همین دلیل ارکستر 
بــا ســازهای زهــی روی صحنه رفــت و آثاری چــون ویولن 
کنســرت از باخ و مندلسون ســمفونی چهار برای سازهای 

زهی و سرناد چایکوفسکی و ساموئل باربر اجرا شد.
ë  اشــاره داشتید به دلیل اســتقبال خوب مردم این کنسرت

تمدید شد، از دیدگاه شما این ژانر از موسیقی چه میزان مورد 
علاقه مردم کشورمان است؟

موســیقی کلاســیک غربــی مــورد علاقه و توجــه اغلب 
مــردم ایــران اســت و شــاید دلیل ایــن اســتقبال به همین 
ســبب بوده است. نکته دیگر اینکه ایران را سرزمین شعر و 
ادبیــات می دانند و از علاقه مردم به موســیقی درهمراهی 
با شــعر و ترانه و آواز می گویند اما من براین باورم که مردم 
ایــران موســیقی را دوســت دارنــد و با آن زندگــی می کنند و 
این علاقه و شــیفتگی در شهرها و روستاهای دورافتاده هم 
دیده و شنیده می شود. نکته دیگراینکه برای آشنایی بهتر و 
بیشتر مخاطبان با موسیقی کلاسیک، نیاز است که قطعات 

سمفونی، بارها و بارها اجرا وتکرار شود تا با این روش بتوانیم 
ایــن قطعات را به خوبی بــه مخاطب معرفی کنیم؛ مانند 
آثار زیبای رامبراند - نقاش معروف هلندی - که با یک بار 
نگاه کــردن نمی توان عظمت آن را به خوبــی درک کرد اما 
اگــر در رنگ آمیزی و کارهایش دقت نظر بیشــتری داشــته 
باشــیم، عظمت این اثر مشــخص تر خواهد شد و این نگاه 
به اجراهای ســمفونی هم اطلاق می شــود و بر این اســاس 
هر میزان این قطعات با تعداد دفعات بیشتر تمرین و اجرا 
شوند، پخته ترخواهند شد. به  طور مثال دراغلب ارکسترهای 
بزرگ جهــان آثار موتــزارت، بتهــوون و... بعد از 200 ســال 
همچنان اجرا می شــوند، به این دلیل که تکرار این آثار یک 
مسأله علمی است و با هر بار اجرای آن به مطالب جدیدی 
دســت خواهید یافــت. در واقع هر پارتیتور از میلیون ها نت 
تشکیل شده و قطعاً اجرای هربار این نت ها موجب پخته تر 
شــدن آن می شود و مانند الماس درخشان تر خواهند شد. 
نکته دیگر اینکه اگر به آثار آهنگسازان ایرانی توجه بیشتری 
شــود و قطعات آنها مانند آثار پرویز محمود به طور مرتب 
با ارکسترهای ایران اجرا شود، مطمئن باشید روزی صدای 
ایــن آثار بزرگ به گوش ارکســترهای خــارج از ایران خواهد 

رســید و اســتقبال خواهد شــد زیرا با وجود دسترسی اغلب 
مــردم به فضای مجازی، بویژه دراین 2ســال اخیر و پخش 
ایــن کارهــا در فضاهــای تعریــف شــده؛ موجــب می شــود 
نوازنده های حرفه ای، آهنگسازان و رهبران ارکسترهای دنیا 
با آثار و هنر ارزشمند هنرمندان و موسیقیدانان ایران آشنایی 
پیدا کننــد و به مرور زمان جزیــی از برنامه های اجرایی آنها 
شــود. این مسأله بسیار مهمی است تا این آثار ارزشمند در 
جامعه ایرانی برای جامعه بین الملل هم شناسایی شوند. 
بر این اساس، هدف نخست این است که در وهله اول، این 
قطعات شناسایی شده تا بعد ها در بیرون از ایران هم مطرح 

شوند.
ë  امسال هم همراه ارکسترســمفونیک تهران در جشنواره 

موسیقی فجر حضور دارید، از دیدگاه شما این اتفاق در بهتر 
دیده شــدن ارکستر چقدر مؤثر اســت و چه کمکی به رشد و 

ارتقای ارکستر خواهد کرد؟
از دیدگاه من، هر تعداد جشنواره هنری یا موسیقی در 
کشــورمان برگزار شــود قطعاً در بهتر دیده و شنیده شدن 
هنر موســیقی بســیار اثرگذار خواهــد بود، بویــژه آنکه این 
جشــنواره ها به  صــورت بین المللی برگزار و از ارکســترها و 
آنسامبل های بین المللی استفاده شود و طبیعی است این 
نگاه بیشــتر مورد توجه اســت و اتفاق بسیار خوبی خواهد 
بود؛ یعنی از ارکسترهای بین المللی در جشنواره موسیقی 
فجر دعوت شــود. این اتفاق در دیپلماسی فرهنگی بسیار 
اثر گذار اســت. نکته دیگر اینکه دراغلب کشــورها مراســم 
افتتاحیه با ارکسترسمفونیک برگزار می شــود اما در ایران 
کمتــر اتفــاق می افتــد. مســئولان و دســت اندرکاران بایــد 
بــه کیفیــت کار نــگاه جدی تری داشــته باشــند و نخواهند 
تنهــا یــک جشــن خودمانــی برگــزار شــود زیــرا موســیقی 
فجــر یک جشــنواره بــزرگ و در حــد بین المللی اســت و 

ارکسترسمفونیک از بهترین ارکستر های ایران است.
ë  به عنوان رهبر ارکستر در جهت بهتر شدن وا رتقای ارکستر

چه پیشنهادهایی دارید؟
انــدرکار  دســت  مســئولان  و  ارکســتر  هنــری  شــورای 
به خوبی آگاه هســتند تنها راهی که بتوان ارکسترها را ارتقا 
داد حضور یک رهبر خوب اســت تا صدادهندگی ارکســتر 
بهتر و بیشــتر شــود زیرا این پتانســیل در ارکســترها وجود 
دارد و دیــده می شــود. نکتــه مثبت این اســت که اعضای 
ارکسترســمفونیک تهران بســیارجوان هســتند و تــا زمان 
بازنشستگی می توانند در ارکستر بنوازند و بمانند بنابراین 
لازمــه اش این اســت کــه رهبرهــای خــوب این ارکســتر را 
هدایت کنند تا نوازنده های ارکســتر بتوانند پیشرفت کنند 
و روز بــه روز بهتــر شــوند. جــای خوشــحالی اســت که این 
اتفاق در ارکســترهای ما رخ داده اســت. هــر بار که رهبری 
این ارکســتر را برعهده می گیرم هیــچ گاه قطعه تکراری با 
ارکسترســمفونیک اجرا نمی کنیم زیرا هدف ما این است 
ارکسترســمفونیک تهــران طــی چند ســال آینــده رپرتوار 
بیشتری داشته باشد و البته در کنار آن رهبرهای خوب هم 
حضورداشــته باشــند و نوازنده های ارکســتر این شانس را 

داشته باشند که با این رهبرها کارکنند.
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اجرای ارکستر سمفونیک تهران به رهبری کمیل عرفانی

فجر  روی 
نت های موسیقی 

نباید با هر شعر یا ملودی آثاری با عنوان ملی و میهنی بسازیم  دیپلماسی فرهنگی با اجراهای  بین المللی ارکسترها

به بهانه سی وهفتمین جشنواره موسیقی فجر

آرش امینی رهبر ارکسترسمفونی صدا و سیما در گفت وگو با »ایران« نصیرحیدریان رهبر ارکسترسمفونیک در گفت و گو با »ایران« مطرح کرد

در انتخاب و ساخت چنین 
آثاری نیاز است دقت نظر و 

تحقیق و بررسی های جدی 
صورت بگیرد و نباید با هر شعر 

یا ملودی دست به ساخت 
آثاری با عنوان ملی و میهنی 

زد و با برنامه های کامپیوتری و 
شعرهای سست تولید محتوا 

کرد. آثاری که با چهارچوب 
خاص و تعریف شده تولید 
می شوند ماندگاری خود را 

خواهند داشت

از دیدگاه من، هر تعداد 
جشنواره هنری یا موسیقی در 

کشورمان برگزار شود قطعاً در 
بهتر دیده و شنیده شدن هنر 

موسیقی بسیار اثرگذار خواهد 
بود، بویژه آنکه این جشنواره ها 

به  صورت بین المللی برگزار 
و از ارکسترها و آنسامبل های 

بین المللی استفاده شود و 
طبیعی است این نگاه بیشتر 

مورد توجه است و اتفاق بسیار 
خوبی خواهد بود

ضمیمه سی وهفتمین 
جشنواره  موسیقی فجر
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